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    24.05.2013 

 
 

I medfør af § 37 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut  
(Medlem af Inatsisartut Kalistat Lund, Inuit Ataqatigiit) 
 
 
Spørgsmål: 
 
1. Har Naalakkersuisut planer for at udarbejde en strategi og handlingsplan for at 

afhjælpe skadevirkningerne af de store radonkoncentrationer som er i 
Sydgrønland og i givet fald, hvornår kan det forventes at strategien og 
handlingsplanen offentliggøres og  igangsættes? 

 
2. Hvad vil Naalakkersuisut  gøre for hurtigst muligt at sætte gang i byggeriet af 

Narsaq Skole  og hvornår kan man forvente at byggeriet af skolen påbegyndes? 
 

3. Har  Naalakkersuisut planer om konkrete tiltag og tilførsel af midler, der her og 
nu kan begrænse skadevirkningerne af radon på Narsaq Skole? 

 
4. Hvilke konkrete tiltag har eller agter Naalakkersuisut at igansætte for at  

begrænse skadevirkningerne af radon i offentlige byggerier som daginsti-
tutioner, alderdomshjem  og skoler ? 

  
5. Hvilke grænseværdier mener Naalakkersuisut, at de grønlandske borgere skal 

acceptere i offentlige bygninger? 
 
 

Begrundelse: 
 
Flere målinger har vist at koncentrations værdierne af Radon er alt for høje på visse steder i 
sydgrønland. Koncentrations værdi på 200 Bq/m3, som havde været øvre grænse, er sat 
ned til 100 Bq/m3 i det senere år, da man er bekendt med at værdier over disse kan 
fremkalde alvorlige sygdomme hos folk. 
 
På Narsaq Skole er der således vist målinger med koncentrationer på helt op til 730 bq per 
kubikmeter, næsten otte gange over den grænseværdi som Verdenssundhedsorganisationen 
WHO mener er acceptabelt. 
 
Det er bygningsejerne, der har ansvaret for at sikre forholdsregler mod radon og hér har de 
offentlige myndigheder et klart ansvar for at sikre at borgere og medarbejdere ikke bliver 
syge af, at arbejde og færdes i de offentlige bygninger. 
Det er derfor mit håb at Naalakkersuisut vil påtage sig ansvaret og prioritere indsatsen mod 
radon i Sydgrønland 
 


